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‘De KNAW bevordert, steunt en erkent excellente 
wetenschap en duidt de resultaten van 
onderzoek voor de samenleving. De KNAW 
verwoordt het belang van wetenschappelijk 
onderzoek, kennis en inzicht voor het 
economisch, fysiek, sociaal en cultureel welzijn 
en welbevinden van de mens.’

Missie en visie KNAW 
www.knaw.nl/missie‐en‐visie

https://www.knaw.nl/missie-en-visie


Voorwoord 
 
 
 
 
Het welzijn en welbevinden van de mens is direct gekoppeld aan het welzijn en welbevinden 
van onze wereld. Deze koppeling, en de grote maatschappelijke vragen die daaruit 
voortkomen, worden onder andere goed verwoord in de Sustainable Development Goals 
(SDG’s) van de Verenigde Naties. Duurzaamheid gaat immers over meer dan alleen milieu en 
klimaat. Het gaat over de houdbaarheid van de manier waarop we leven en de impact die we 
maken, op onze planeet en op toekomstige generaties..  
 
Duurzaamheid is een van de hoofdthema’s van de dynamische agenda. Transparante 
communicatie en rapportage over de voorgang op het gebied van duurzaamheid maakt daar 
ook onderdeel van uit. Dit jaar is er daarom voor het eerst een jaarverslag duurzaamheid. 
Hierin geven we een beknopt, en zeker niet volledig, overzicht over hoe we nu al met 
duurzaamheid bezig zijn binnen de bedrijfsvoering van de KNAW. Natuurlijk maakt de 
KNAW een grote impact door middel van het onderzoek dat door haar wetenschappers 
wordt uitgevoerd, en door het verder verspreiden van die kennis in de samenleving. Maar 
daarnaast is het ook belangrijk om de impact van onze eigen bedrijfsvoering onder de loep 
te nemen en de resultaten uit die onderzoeken ook zelf te implementeren.  
 
Toch staat de KNAW nog aan het begin van het rapporteren over duurzaamheid. Er zijn al 
veel activiteiten op het vlak van duurzaamheid, maar hier wordt nog niet op een 
samenhangende wijze over gerapporteerd. Er worden nog geen (kwantitatieve) gegevens 
over duurzaamheid structureel verzameld, voor dit jaarverslag is er daarom uitvraag gedaan 
binnen de organisatie. De komende jaren zal dit worden opgepakt en zullen er stappen 
worden gezet naar integrated reporting, in lijn met de snel ontwikkelende regelgeving.  
 
In dit jaarverslag zal er worden geconcentreerd op duurzaamheid in de bedrijfsvoering. Dit 
omdat de onderzoeksprogramma’s en ontwikkelingen zoals het opzetten van het 
Klimaatonderzoek Initiatief Nederland (KIN) reeds in het reguliere jaarverslag zijn 
behandeld.  
 
In deze bijlage geven we het woord aan onze instituten en stafafdelingen. Zij lichten toe wat 
er op dit moment al gebeurt en waar ze zich in de toekomst mee bezig willen houden. Deze 
inventarisatie is de basis waarop we in 2023 en daarna verder willen met het uitbouwen van 
de duurzame bedrijfsvoering binnen de KNAW.  
  
 
 
Wilma de Koning 
Sascha Jansz 
 

Wilma de Koning Sascha Jansz



Bericht vanuit de werkgroep 
duurzaamheid 
 
 
 
 
Duurzaamheid binnen de KNAW 
“Duurzaamheid moet hoger op de agenda van de KNAW” is een uitspraak van onze directeur 
Wilma de Koning in een van haar columns vorig jaar september. Duurzaamheid is dan ook een 
van de thema’s in de dynamische agenda waar de KNAW mee aan de slag gaat. Dit gaat door 
alle lagen van de organisatie; elk instituut en elke afdeling zal aan de slag moeten met duur
zame bedrijfsvoering. Hierbij zijn voor de komende periode drie prioriteiten gesteld: vermin
deren van het energieverbruik, duurzamer reizen, en ons voorbereiden op de nieuwe Europese 
Corporate Sustainability Reporting Directive (CSRD) wetgeving in 2025. Dit alles om de CO2
uitstoot van de KNAWorganisatie te verminderen.  
 
Er wordt op dit moment een centraal Energieregistratie en Bewaking Systeem (EBS) geïmple
menteerd voor de gebouwen die in eigendom zijn van de KNAW, naast de individuele systemen 
die op sommige locaties al in gebruik zijn. Ook wordt er gekeken naar een beleid voor duur
zaam reizen. Daarnaast is de werkgroep duurzaamheid gestart om duurzaamheid onder de 
aandacht te brengen en te houden in het strategisch, tactisch en operationeel beleid en uitvoe
ring. Het is daarbij van belang om KNAWbreed draagvlak te creëren voor het thema duur
zaamheid. Hoe kijken medewerkers tegen het thema duurzaamheid aan? Daarbij zijn de 
volgende vragen van belang:  
 
1.  De huidige situatie: Wat gebeurt er op dit moment met het thema duurzaamheid binnen de 
instituten en afdelingen? Welke concrete activiteiten lopen er? 

2.  Toekomstbeeld: Welke visie heeft de KNAW op duurzaamheid voor de bedrijfsvoering, wat 
betekent het?  

3.  Hoe verder: Hoe kan de rol van duurzaamheid versterkt worden binnen de KNAW? Wat is 
daar volgens de leden van de werkgroep voor nodig? 

 

 
Huidige situatie 
Duurzaamheid kan niet alleen via kennisdeling worden bereikt, maar moet ook daadwerkelijk 
in de dagelijkse praktijk worden toegepast. Het ‘practise what you preach’ principe is essentieel 
om het thema echt te laten leven. Je kunt als organisatie niet alleen een rapport publiceren 
over minder vliegen in de wetenschap zonder hier ook zelf consequenties aan te verbinden. 
 
Tegelijkertijd reikt duurzaamheid veel verder dan minder vaak met het vliegtuig reizen, recy
clen, bewust gebruik van energie, fair trade producten en minder papierafval. Het gaat uitein
delijk om een effectieve bijdrage aan de leefbaarheid van de planeet voor de huidige en 
toekomstige generaties. Het thema duurzaamheid dient breed benaderd te worden en verbon
den met andere thema’s zoals bijvoorbeeld leiderschap, diversiteit en inclusie. Deze bijlage 
duurzaamheid bij het jaarverslag geeft een overzicht van waar de KNAW op dit moment binnen 
de verschillende onderdelen van de organisatie mee bezig is.  
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Toekomstbeeld 
Wat is de visie van de medewerkers binnen de KNAW op duurzaamheid? En hoe kan die visie 
nader worden ingevuld en uitgewerkt? Belangrijk is dat er gewerkt wordt aan een lange ter
mijn visie op het thema duurzaamheid waarbij een relatie gelegd wordt met de strategische 
doelen van de KNAW.  
 
De KNAW wil een werkklimaat creëren waarin een creatieve houding en denkwijze worden 
gestimuleerd. Duurzaamheid moet hierin herkenbaar zijn en op een aantal vlakken uitgelicht 
worden. De werkgroep vraagt aandacht voor het bewustwordingsproces omtrent duurzaam
heid. Met een gedragsverandering binnen de organisatie als doel op de lange termijn.  
 

 
Hoe verder 
Hoe kan de rol van duurzaamheid worden versterkt? Wat is daar volgens de leden van de werk
groep voor nodig? 
 
De werkgroep is van mening dat duurzaamheid een belangrijke plek moet hebben binnen de 
organisatie. Niet door het thema apart te behandelen, maar door het te integreren binnen de 
bedrijfsvoering. 
 
Duurzaamheid moet verankerd worden binnen de werkprocessen en worden gedragen door 
de medewerkers, als een vanzelfsprekendheid. Belangrijk is om het samen te doen, je kunt het 
immers niet alleen. Alleen op die manier kan duurzaamheid structureel worden ingebed in de 
organisatie. Er gebeurt al veel op het gebied van duurzaamheid, maar dit wordt vaak niet als 
zodanig benoemd of is onvoldoende zichtbaar. Dat is jammer en reden te meer om daar met 
deze bijlage extra licht op te laten schijnen.  
 
 

De werkgroep duurzaamheid, 
Carola de Nooijer, Cathy Hopman, Iris Vocking, Joeri Meijer, Marga de Moor, Ninke Geurts, 
Rick Juffermans, Willy Jongenburger en Sascha Jansz 
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Overzicht duurzaamheid 
in de organisatie 

Overzicht per afdeling 

8 K O N I N K L I J K E  N E D E R L A N D S E  A K A D E M I E  V A N  W E T E N S C H A P P E N

Vastgoed

IISG

Kloveniers‐
burgwal 25

Kloveniers‐
burgwal 23

Hubrecht

NIOO

• Dak ventilator vervangen, terugverdientijd 2,5 jaar elektra
• Software en smoorklep cv‐installatie, gasreductie 65‐80 %
• Software aanpassingen minder overlapping verwarmen / koelen warmtepompen
• Magazijnen Niveau 5, 4, 3 en 0 voorzien van bewegingssensoren verlichting
• Ombouw defecte armaturen naar led
• Kantoren 5e verdieping led / bewegingssensoren
• Gangverlichting / toiletten 5e verdieping, bewegingssensoren
• Renovatie toiletgroep 2e verdieping, over bestaande bouw geplaatst / minder afval 

en sloop
• Boiler 200 liter vervangen voor 30 liter A+, onnodige boilers uitgezet
• Luchtbehandelingskast (LBK) 5 & 6 voorzien van bewegingssensoren, reductie 70 %

onnodige draaiuren
• Verbetering isolatie / afdichting deuren en kieren magazijn
• Reeks aan defecte radiatorkranen vervangen

• Inregeling Maartje Draak en Mohrmann zaal / onnodig veel koelen

• Extra isolatie buitenmuur studio F en G (bovenste studio’s)
• Studio F en G voorzien van smart thermostaatkranen om inzet elektrische kachels te 

voorkomen
• Ruimte studio G verkleind / verbetering comfort

• Grote centrale gasboiler van gebouw A en D vervangen voor decentrale Electra 
boilers. De verwachting is dat dit 10.000m3 gas bespaard

• 1 stoomketel is buiten gebruik gesteld. Naast een besparing in gas bespaart dit 
chemicaliën

• De nieuwbouw van gebouw B is aangesloten op de Warmte Koude Opslag (WKO). 
Dit bespaart enorm veel gas. Hiermee gaat de WKO weer aan de vergunning 
voldoen. Tevens bespaart dit extra koelmachines (elektra en chemicaliën)

• Het bedrijfsnetwerk is losgekoppeld van technisch netwerk. Hierdoor ontstaat de 
mogelijkheid om de gehele installatie op het complex te gaan monitoren. In 2023 
komen hier naar verwachting inzichten en bezuinigingen uit voort

• Invoering van het ‘Total filter management’ (TFM Systeem) Filters worden gewisseld 
op basis van luchtkwaliteit en drukverschil. Hierdoor zijn in 2022 maar enkele filters 
vervangen. Dit scheelt meer dan 100 filter (frames) per jaar. Door het toepassen van 
de juiste filters (op basis van metingen) wordt het drukverschil over de filters lager 
waardoor de stroomopname van de ventilatoren is afgenomen

• Het nieuwe zoncollectorsysteem is opgeleverd. Hier worden in 2023 nog 
verbeteringen op doorgevoerd

• De gevels van diverse gebouwen zijn onder handen genomen waarbij de isolatie op 
sommige delen is hersteld

• Tijdens inspectie bleek de zonpaneel installatie niet optimaal te werken. Er worden 
aanpassingen voorbereid om dit in 2023 maximaal te benutten
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Inkoop

In algemene zin geldt dat het vastgestelde inkoopbeleid van de KNAW, inclusief paragraaf over 
duurzaam en maatschappelijk verantwoord inkopen, is toegepast op de gedane aanbestedingen  
in 2022.  
  
Dit betekent dat bij de aanbestedingen in 2022 zoveel als mogelijk duurzaamheidscriteria zijn 
toegepast en het inkopen van producten en diensten is getoetst op het effect op bijvoorbeeld milieu, 
welvaart of gezondheid. Dit is uitgevraagd in de eisen (minimum) of bij de wensen (gunningscriteria) 
bij de gedane aanbestedingen. Bijvoorbeeld door bij het inkopen van producten een milieukeurmerk 
te vragen of, bij het inkopen van diensten, aan leveranciers om bepaalde milieucertificering te 
vragen. Hiernaast koopt de KNAW zoveel mogelijk op maatschappelijk verantwoorde wijze in bij 
leveranciers, die ervoor instaan dat werken, leveringen en diensten onder aanvaardbare 
arbeidsomstandigheden tot stand komen en heeft de KNAW zich geconformeerd aan de tien 
principes van de United Nations Global Compact. 
 
Een mooi praktijkvoorbeeld is dat wij met de te contracteren partij voor de KNAW Zakenreizen 
nadere afspraken gaan maken over hoe zakenreizen op de meest duurzame manier uitgevoerd 
kunnen worden. Ook onderzoeken we wat deze partij concreet voor de KNAW kan betekenen in een 
verdere en gewenste duurzame uitvoering van haar reisbeleid.

I&I

Het bestuur van de KNAW heeft in 2022 de ‘I‐strategie KNAW 2022‐2026’ vastgesteld. Duurzame ICT 
wordt daarin benoemd als één van de negen thema’s van deze strategie. Daarbij is aangegeven dat 
de organisatie een volwassenheidsmeting zal uitvoeren met gebruikmaking van het SURF Groene  
ICT Maturity Model (SGIMM). Op basis daarvan kan worden bepaald waar de KNAW nu staat qua ICT 
en duurzaamheid en waar verbetering mogelijk is.

Wetenschapsfondsen

Sprekers uit het buitenland die een bijdrage leveren aan prijsuitreikingen wordt sinds 2022 verzocht 
waar mogelijk per trein te reizen. Op het moment dat het KNAW‐beleid voor duurzaam reizen 
definitief vorm heeft gekregen, zullen de richtlijnen voor prijzen en fondsen op basis daarvan worden 
aangepast. In 2022 is de herinrichting voorbereid van het Van Walree Fonds, dat vanaf 2023 is 
bestemd voor bijdragen aan duurzame, breed toegankelijke communicatie over medisch 
wetenschappelijk onderzoek voor vakgenoten. Doel daarvan is bij te dragen aan het verminderen 
van reisbewegingen voor internationaal congresbezoek. 

FAO

FAO werkt aan het zo veel mogelijk digitaliseren van publicaties, adviezen en brochures. Daarnaast 
wordt er gewerkt aan het beperken van vliegreizen voor sprekers op bijeenkomsten binnen en buiten 
Europa. Als het kan gebeurt dit digitaal en genodigden reizen zoveel mogelijk met het OV.
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P&O

De afdeling P&O heeft in de afgelopen periode op verschillende manieren gewerkt aan 
duurzaamheid.  
 
Naar verwachting treedt per 1 juli 2023 de Normerende Regeling Werk gebonden persoonsmobiliteit 
in werking. Volgens deze regeling moet de KNAW de CO2‐uitstoot van haar medewerkers gaan 
registreren en daarover achteraf over het voorafgaande kalenderjaar rapporteren. De rapportage ‐
plicht heeft alles te maken met het Klimaatakkoord. Hierin is vastgesteld dat werkgevers een grote 
rol moeten gaan spelen in het verduurzamen van de mobiliteit in Nederland. Zij worden 
verantwoordelijk gesteld voor een aanzienlijke reductie van de CO2‐uitstoot omdat zij hun 
werknemers laten reizen in het kader van hun dienstverband. Maar liefst 44% van alle CO2‐uitstoot 
komt voort uit woon‐werk of zakelijk verkeer. Onderliggend doel van het besluit is om werkgevers 
bewuste keuzes te laten maken over verduurzaming van personenmobiliteit. Hierbij worden geen 
specifieke maatregelen voorgeschreven, als werkgever ben je hierin vrij.  
 
De KNAW is in 2022 gestart met de voorbereidingen voor de eerdergenoemde registratie/rapportage 
en voor de aanpassing van de Reiskostenregeling woon‐werkveer medewerkers om medewerkers te 
stimuleren om voortaan te reizen met openbaar vervoer of CO2 uitstootvrij vervoersmiddel. De 
planning is dat we vóór de zomer 2023 ons beleid hierop hebben aangepast.  
 
Een andere vorm van duurzaamheid op HR‐gebied betreft de duurzame inzetbaarheid van 
medewerkers. In het kader van duurzame inzetbaarheid heeft het Centrum voor Loopbaan & 
Ontwikkeling in 2022 diverse zaken aangeboden. Zo is er voor de promovendi en postdocs een 
career event georganiseerd om te ondersteunen bij het oriënteren op een loopbaan na het 
promotietraject of de postdoc. Voor ondersteunend personeel is een inspiratie dag georganiseerd 
waarin loopbaan en vitaliteit centraal stonden. Tevens hebben we activiteiten georganiseerd tijdens 
de nationale vitaliteitsweek, zoals gezondheidschecks, workshops over het reduceren van stress en 
het voorkomen van een burn‐out. Gedurende het hele jaar is er de mogelijkheid om met een externe 
coach te praten over loopbaanvraagstukken.  
 
Tenslotte betreft ook één van de speerpunten van de afdeling P&O in samenwerking met de leiding 
van de instituten het bevorderen van diversiteit en inclusie binnen onze organisatie. Dit draagt in 
belangrijke mate bij aan de duurzame inzetbaarheid van medewerkers. Het sluit aan bij verschillende 
duurzame ontwikkelingsdoelen van de Verenigde Naties, waarbij rechtvaardigheid, gelijkwaardigheid 
en het bieden van gelijke kansen centraal staan. Een inclusieve organisatie is niet alleen een fijnere 
plek om te werken voor iedereen, het zorgt ook dat we meer perspectieven aan het woord laten en 
maatschappelijke problemen beter kunnen onderzoeken. Zo bevordert dit ook de kwaliteit van ons 
wetenschapsbestel. Diversiteit en inclusie worden daarom gezien als belangrijke waarden van de 
Akademie, De Jonge Akademie, de Akademie van Kunsten en de KNAW‐instituten.



Duurzaamheid bij de instituten 
 
 
 
Overzicht per instituut
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DANS ‐ Data Archiving and Networked Services
 
 
 
 
 
 
Nationaal expertisecentrum en 
repository voor onderzoeksdata 
 
Directeur:  
Anja Smit 
 
dans.knaw.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Nathalie van Bladeren

 
DANS voert samen met het NIOO een project uit op het terrein van infrastructuur 
voor duurzaam en innovatief gebruik van ecologische data. DANS zal ook nog 
aangeven hoe een bijdrage geleverd kan worden binnen het Klimaat Initiatief 
Nederland op het terrein van services voor onderzoeksdata. Het MT van DANS 
heeft vooruitlopend op het verwachte reisbeleid van KNAW met elkaar afspraken 
gemaakt over een zorgvuldige afweging bij besluiten over het al dan niet bijwonen 
van congressen en het maken van (internationale) dienstreizen om de ecologische 
footprint zo veel mogelijk te beperken.

Hubrecht Instituut voor ontwikkelingsbiologie en stamcel onderzoek
 
 
 
 
 
 
 
Het Hubrecht Instituut richt zich 
op ontwikkelingsbiologie en 
stamcelonderzoek 
 
Directeur:  
Alexander van Oudenaarden 
 
www.hubrecht.eu 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Carola de Nooijer 

 
Duurzaamheid is een belangrijk onderwerp in het instituut.  
• In 2023 wordt er, naast voortdurende aandacht voor energiebesparing, 

geïnvesteerd in het aanbrengen van ledverlichting in de bouwdelen waar het tot 
nu toe nog niet is gelukt. 

• Zonnepanelen worden geplaatst en er zal gekeken worden naar de mogelijkheden 
om bouwdelen aan te sluiten op de Warmte Koude Opslag (WKO).  

• Er wordt samengewerkt met andere gebruikers van het Utrecht Sciencepark.  
Op het gebied van mobiliteit heeft dit geleid tot een pledge met afspraken die  
in 2023 nader worden uitgewerkt.  

• Aan medewerkers zal medewerking worden gevraagd om inzicht te krijgen in 
woon‐werk verkeer reisgedrag.  

• Voor het zakelijke reisgedrag krijgen medewerkers advies om duurzaam te reizen 
of bijvoorbeeld onlinebijeenkomsten bij te wonen.  

• Het Green Team zal ook in 2023 actief zijn door op allerlei wijze bij te dragen aan 
duurzaam gedrag. Een groot aantal groepen neemt deel aan het Leaf project om 
laboratoria duurzamer te maken. Bij de introductie krijgen nieuwe medewerkers 
een door het Green Team gemaakt filmpje te zien met allerlei manieren waarop 
medewerkers bij kunnen dragen. Deze staat ook op het Intranet. Op het 
videoscherm in de Plaza en op Intranet worden regelmatig tips en tricks gedeeld 
om duurzaam gedrag te stimuleren.  

• De nieuwe cateraar heeft een gezond en duurzaam aanbod van producten 
(bijvoorbeeld door de inzet van producten die anders verspild zouden worden), 
maakt waar mogelijk lokale keuzes, heeft veel vegetarische en veganistische 
producten en promoot deze, en verzorgt gedurende de gehele dag gratis 
fruitwater.  

• Reduceren, recyclen en op de juiste wijze afvoeren van afval blijft een belangrijk 
punt van aandacht.  

• Bij het aanbesteden van goederen, diensten en werken zal ook in 2023 
nadrukkelijk worden gekeken naar de milieu‐impact. 

https://dans.knaw.nl/nl/
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Rathenau Instituut
 
 
 
 
 
Onderzoek en debat over de 
impact van wetenschap, 
innovatie en technologie op  
de samenleving 
 
Directeur:  
Eefje Cuppen 
 
www.rathenau.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Els Versteegt

 
Het Rathenau Instituut heeft zowel in het werkprogramma als in de bedrijfsvoering 
aandacht voor klimaat en duurzaamheid. In het werkprogramma 2023‐2024 is 
Klimaat opgenomen als thema. Ook duurzaamheid heeft een belangrijke plek in het 
werkprogramma. 
 
In de bedrijfsvoering van de organisatie is eveneens aandacht voor duurzaamheid 
en klimaat. Enkele zaken zijn langer geleden geregeld. De vloerbedekking is 
gemaakt van hergebruikte materialen. We zijn gestopt met fysieke publicaties. En 
met water uit petflessen. We drinken nu water uit de kraan. We kopen biologische 
thee. De koffie die we kopen, wordt onder eerlijke omstandigheden verbouwd.  
De leverancier hiervan werkt samen met partijen die zich hebben verbonden aan 
de Global Compact Code. We hebben geen wegwerpbekers. 
 
Nu we weer meer op kantoor komen en fysieke bijeenkomsten hebben, speelt 
duurzaamheid weer een rol bij de catering. We bestellen vegetarische producten. 
Ook voor bijeenkomsten op andere locaties vinden we dit belangrijk om te doen. 
Het liefst werken we samen met partijen die duurzaamheid hoog in het vaandel 
hebben staan. 
 
Mede door het vele thuiswerken hebben we geleerd meer digitaal te werken en 
minder papier te gebruiken. Het was daardoor mogelijk een multifunctional af te 
stoten. In 2022 is het bedrijfsverzamelpand, waarvan het Rathenau Instituut een 
huurder is, overgegaan in nieuwe handen. Met de nieuwe verhuurder wordt 
gesproken over verduurzaming van het pand door o.a. het aanbrengen van 
ledverlichting. Onlangs kwam naar voren dat mogelijk de vorige eigenaar al 
ledverlichting op de kantoorvloeren heeft aangebracht. De status hiervan is nog 
niet geheel helder. De verhuurder neemt groene energie af. Er is nog geen inzage in 
het specifieke energieverbruik van de verschillende huurders. Er zijn in het pand 
nooit tussenmeters geplaatst. De verhuurder is bezig dit wel te regelen. De 
schoonmaakdienst is ISO 14001 gecertificeerd en gebruikt milieuvriendelijke 
producten. Nu er weer volop gereisd kan worden is er hernieuwd aandacht voor 
reizen met OV. Onderzoekers zijn zelf zeer bewust van milieueffecten van reizen 
naar het buitenland en maken ook zelf hun afwegingen bij reizen naar het 
buitenland. Het aantal reizen is overigens nog altijd beperkt. 
 
In 2023 willen we onze kantooromgeving meer geschikt maken voor hybride 
werken. In deze plannen nemen we afvalscheiding mee. Duurzaamheid zal daarin 
een belangrijk thema zijn. Afgeschreven computerapparatuur wordt afgevoerd via 
I&I KNAW. 
 
Jaarlijks hebben we een ‘balansdag’ waarop we zowel fysiek als digitaal grote 
opruiming houden. Dit laten we samenvallen met een gezellige start van het 
nieuwe jaar. Een mooie manier om te komen tot opruiming van overtollige (digitale) 
dossiers.
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KNAW Humanities Cluster
 
 
 
 
 
 
 
 
Het KNAW Humanities Cluster  
is gericht op het verbinden van 
mensen, onderzoek, data en 
collecties 
 
www.huc.knaw.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Willy Jongenburger  

 
In 2022 is op de locatie binnenstad, in samenwerking met de UvA en HvA, gestart 
met gescheiden afvalinzameling in vier stromen: papier, gft, wegwerpservies en 
restafval. Onze medewerkers werken hier graag aan mee en de veranderingen zijn 
soepel doorgevoerd. Met de afdeling Vastgoed UvA onderzoeken we, samen met 
Vastgoed KNAW, mogelijkheden voor verduurzaming van het Spinhuis en het Oost 
Indisch Huis, denk aan betere isolatie door het plaatsen van achterzetramen/ 
monumentenglas met hoge isolatiewaarde en kleinere aanpassingen zoals het 
plaatsen van folie achter de radiatoren. 
 
De afdeling Vastgoed KNAW heeft het afgelopen jaar veel duurzame verbeteringen 
aangebracht aan de installaties van het IISG, waaronder het plaatsen van 
bewegingssensoren voor verlichting in de magazijnen. Het aanpassen van 
ventilatoren in de luchtbehandelingskanalen heeft geleid tot een flinke reductie van 
het energieverbruik. In 2023 worden meer ventilatoren vervangen en worden de 
mogelijkheden voor het opwekken van zonne‐energie op het dak of de gevel van 
het IISG‐gebouw onderzocht. Ook een andere leverancier (Elis) voor sanitaire 
voorzieningen op het IISG leidt door een andere keuze van materialen tot een 
mindere belasting van het milieu. Op de locatie IISG is het voornemen om in 2023, 
na de aanbesteding van de schoonmaak met de toekomstige leverancier, ook het 
scheiden van afval te implementeren. 
 
Meer in het algemeen wordt het onderwerp duurzaamheid gewogen bij elke 
nieuwe aanbesteding, denk hierbij aan het inschakelen van lokale leveranciers, 
schoon transport, duurzame verpakkingsmaterialen, verantwoorde 
schoonmaakmiddelen, inclusief werkgeverschap, geen uitbuiting, etc. Er wordt 
waar mogelijk gekozen voor huur in plaats van koop van apparaten zoals 
koffiemachines en multifunctionals, wat voor de verhurende partij een prikkel geeft 
om ervoor te zorgen dat de apparaten goed onderhouden worden en een lang 
leven krijgen. 
 
In de bedrijfsvoering en in gebouwbeheer is al veel aandacht voor duurzaamheid en 
in samenwerking met de KNAW en de UvA zijn al veel initiatieven genomen. De 
komende periode zal de HuC‐werkgroep duurzaamheid (het Green Team) 
mogelijkheden inventariseren en met voorstellen komen om ook de medewerkers 
te vragen om de CO2‐uitstoot in de keten te verkleinen. Denk hierbij aan 
dienstreizen in binnen‐ en buitenland (trein versus vliegtuig), papierloos werken, 
bewuste(re) keuzes voor catering, etc. Het HuC Green Team zal nauw optrekken 
met de coördinator duurzaamheid van de KNAW, Sascha Jansz.

KITLV ‐ Koninklijk Instituut voor Taal‐, Land‐ en Volkenkunde
 
 
 
 
 
 
 
Het KITLV verricht onderzoek 
naar Zuidoost‐Azië, de Cariben 
en de (post)koloniale 
geschiedenis van Nederland 
 
Directeur: 
Diana Suhardiman 
 
www.kitlv.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Rosemarijn Hofte 

 
KITLV is gehuisvest in een ouder gebouw van de Universiteit Leiden dat gedeeld 
wordt met andere instituten. Het is daarom niet mogelijk om het energiegebruik te 
meten of te beïnvloeden, anders dan dat medewerkers bij afwezigheid hun radiator 
dichtdraaien (ook dat is niet altijd mogelijk). In 2024 verhuist het instituut naar een 
duurzamer gebouw van de Universiteit Leiden, maar ook daar wordt het pand 
gedeeld met veel andere partijen en heeft het instituut zelf geen substantiële 
invloed op het energieverbruik. 
 
Het instituut verplicht het reizen per trein voor afstanden van minder dan 750 km, 
als dit niet leidt tot onnodig omreizen of aanzienlijk langere reistijd. Collega’s 
moeten CO2 compensatie betalen bij het boeken van een vlucht. 
 
Tot slot, KITLV gebruikt aardewerken mokken en kopjes en serveert alleen 
vegetarische gerechten.
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NIAS ‐ Netherlands Institute for Advanced Study in the Humanities and Social Sciences
 
 
 
 
 
 
 
 
NIAS is een vrijhaven voor een 
interdisciplinaire groep 
internationale onderzoekers  
die zich wijden aan door 
nieuwsgierigheid gedreven  
en onafhankelijk onderzoek 
 
Directeur:  
Jan Willem Duyvendak  
 
nias.knaw.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Bernike Pasveer 

 
In 2022 is op de locatie binnenstad, in samenwerking met de Universiteit van 
Amsterdam (UvA) en de Hogeschool van Amsterdam (HvA), gestart met gescheiden 
afvalinzameling in vier stromen: papier, gft, wegwerpservies en restafval. Onze 
medewerkers werken hier graag aan mee en de veranderingen zijn soepel 
doorgevoerd. Met de afdeling Vastgoed UvA onderzoeken we, samen met Vastgoed 
KNAW, mogelijkheden voor verduurzaming van het Spinhuis en het Oost Indisch 
Huis, zoals betere isolatie door het plaatsen van achterzetramen/monumentenglas 
met hoge isolatiewaarde, en kleinere aanpassingen zoals het plaatsen van folie 
achter de radiatoren. Meer in het algemeen wordt het onderwerp duurzaamheid 
gewogen bij elke nieuwe aanbesteding, denk hierbij aan het inschakelen van lokale 
leveranciers, schoon transport, duurzame verpakkingsmaterialen, verantwoorde 
schoonmaakmiddelen, inclusief werkgeverschap, geen uitbuiting, etc. Er wordt 
waar mogelijk gekozen voor huur in plaats van koop van apparaten zoals 
koffiemachines en multifunctionals, wat voor de verhurende partij een prikkel geeft 
om ervoor te zorgen dat de apparaten goed onderhouden worden en een lang 
leven krijgen. 
 
In de bedrijfsvoering en gebouwbeheer is dus al veel aandacht voor duurzaamheid 
en in samenwerking met de KNAW en de UvA zijn al veel initiatieven genomen. De 
komende periode zal de HuC‐werkgroep duurzaamheid (het ‘green team’) 
mogelijkheden inventariseren en met voorstellen komen om ook de medewerkers 
te vragen om de CO2‐uitstoot in de keten te verkleinen. Denk hierbij aan 
dienstreizen in binnen‐ en buitenland (trein versus vliegtuig), papierloos werken, 
bewuste(re) keuzes voor catering, etc. Hoewel NIAS dus grotendeels zal meegaan in 
het bredere duurzaamheidsbeleid van KNAW en UvA, zal ook binnen NIAS zelf 
worden gekeken hoe duurzaam gedrag verder aan te scherpen. Daarbij gaat het 
dan met name om het bevorderen van klimaatvriendelijk reizen van zowel staf als 
fellows als incidentele gasten van NIAS. Vanzelfsprekend kan NIAS fellows nergens 
toe dwingen, maar NIAS zal veel pro‐actiever aansturen op reizen per trein (binnen 
Europa, en op afstanden < dan 700 km/8 uur reistijd). 

NIDI ‐ Nederlands Interdisciplinair Demografisch Instituut
 
 
 
 
 
 
 
Fundamenteel onderzoek  
naar en bijdragen aan de 
maatschappelijke discussie  
over de belangrijke 
bevolkingsvraagstukken 
 
Directeur: 
Helga de Valk 
 
www.nidi.knaw.nl  
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Herman Berk

 
Op het gebied van bedrijfsvoering krijgt duurzaamheid steeds meer aandacht 
binnen het NIDI. Zo wordt er bijvoorbeeld zo veel mogelijk gebruik gemaakt van fair 
trade producten, maar wordt er ook gekeken naar hergebruik en recycling van 
afgeschreven spullen. In 2022 is de binnentuin heringericht met aandacht voor 
meer (inheems) groen en betere afwatering. Er wordt actief gekeken naar 
beperking van het energiegebruik: bij de herinrichting van ruimtes wordt gekozen 
voor ledverlichting, de binnentemperatuur is verder aangepast aan de 
kantoortijden en er wordt actief gelet op het uitzetten van licht en verwarming in 
niet‐gebruikte ruimtes. In het komende jaar worden er zonnepanelen geplaatst, 
wordt de klimaatinstallatie vervangen door een energiezuiniger centrale installatie, 
en de ramen aan de voorzijde worden vervangen door dubbel glas. In 2022 is veel 
aandacht besteed aan de Vitaliteitsweek en is het ter beschikking stellen van 
gezond en biologisch fruit is uitgebreid. Afval wordt nu al zo veel mogelijk 
gescheiden, en in 2023 wordt gekeken of verdere scheiding mogelijk is. Mede door 
corona wordt er steeds meer kritisch gekeken naar noodzakelijkheid van reizen. In 
2023 zal verder worden ingezet op bewustwording bij reizen, vooral binnen Europa.  
 
Klimaat en duurzaamheid krijgen beperkt directe aandacht in het NIDI onderzoek, 
maar er is op dit terrein wel sprake van een accentverschuiving. Zowel in grote data 
verzamelingsprojecten als ook in analyse van bestaande survey gegevens komt 
klimaat al wel aan bod. Met het werk in het kader van de staatscommissie alsmede 
de monitoring Bevolking is dit en zal dit verder veranderen aangezien het bij het 
samenleven in de toekomst ook gaat om waar, hoe en met wie wordt samen 
geleefd in Nederland. Daarnaast zijn thema’s gerelateerd aan klimaat ook ‘cross‐
cutting’ over de themagroepen heen en op die manier zal hier in de nabije 
toekomst verder naar gekeken worden. Verkenning van mogelijkheden om samen 
te werken met andere KNAW instituten hebben al geleid tot een succesvolle 
onderzoeksfondsaanvraag met het NIOO welke het onderzoek bij het NIDI ook een 
verdere impuls kan geven. Voor het komend jaar worden ook andere 
samenwerkingen verder verkend. 

https://nias.knaw.nl
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NIOD Instituut voor Oorlogs‐, Holocaust‐ en Genocidestudies
 
 
 
 
 
 
 
 
Nationaal en internationaal 
toonaangevend in de studie van 
oorlog en massaal geweld  
 
Directeur: 
Martijn Eickhoff  
 
www.niod.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Wendel ten Arve 

 
Klimaat en duurzaamheid zijn onderwerp van gesprek geweest binnen de directie 
en alle afdelingen van het NIOD. Het NIOD omarmt het Klimaatonderzoek Initiatief 
Nederland (KIN) en benadrukt dat de geesteswetenschap hierbij van belang is.  
 
Het NIOD is overtuigd dat zij een bijdrage dient te leveren aan de energietransitie. 
Medewerkers hebben meegedacht en denken mee over de te ontplooien 
initiatieven op dit gebied binnen de organisatie. 
 
Op het gebied van gebouwbeheer hebben we bij de realisatie van de herinrichting 
van het NIOD in 2022 de verlichting op de kantoren verduurzaamd en is er gericht 
gekeken naar de aanschaf van energiezuinige apparatuur. In 2023 gaan wij de 
gebouwverlichting in de overige ruimtes, denk aan de archiefkelders en de 
studiezaal, verduurzamen samen met KNAW Vastgoed en Facilitair. Ook zal samen 
met Rijksvastgoed gewerkt worden aan het vervangen van verouderde, of 
weghalen van overbodige, bedrijfsinstallaties. NIOD valt vanwege haar locatie in  
het gebied van de 9 Straatjes, waardoor wij sinds 2022 deelnemen aan een 
gemeentelijke pilot voor duurzame afvalinzameling.  
 
Het NIOD is blij met het aanstellen van een centrale coördinator Duurzaamheid 
omdat wij als instituut te klein zijn dit als functie of rol te beleggen. Op het NIOD 
zijn wij bezig met thema’s als duurzamer reizen en energiezuinigheid, maar in de 
samenwerking hopen we meer impact te hebben. In 2023 willen we actief werk 
maken van duurzaamheid en data: minder mailen, versiebeheer en digitale collectie 
opslag. De uitrol van KNAW‐concernsystemen en de ontwikkeling van het E‐depot 
zijn hierbij van groot belang, alsmede het op orde krijgen van onze 
Informatiehuishouding. 

Westerdijk Fungal Biodiversity Institute
 
 
 
 
 
 
 
Het Westerdijk Instituut richt zich 
op het conserveren, uitbreiden 
en bestuderen van de 
schimmelcollectie van de 
biobank van het instituut 
 
Directeur: 
Pedro Crous 
 
www.wi.knaw.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Carola de Nooijer 
 

 
Duurzaamheid heeft doorlopend de aandacht, zowel in het onderzoek als in de 
bedrijfsvoering. Wat betreft facilitair management trekt WI hierin samen op met 
het Hubrecht Instituut. Er is voortdurend aandacht voor energiebesparing en in 
2023 wordt geïnvesteerd in het aanbrengen van ledverlichting in de bouwdelen 
waar het tot nu toe nog niet is gelukt. Er worden zonnepanelen geplaatst en er zal 
worden gekeken naar de mogelijkheden om bouwdelen aan te sluiten op de 
Warmte Koude Opslag (WKO. Er is structureel overleg en samenwerking met 
andere gebruikers van het Utrecht Science Park. Onder andere op het gebied van 
mobiliteit heeft dit geleid tot een pledge met afspraken die in 2023 nader worden 
uitgewerkt. We proberen het reisgedrag in woon‐/ werkverkeer inzichtelijk te 
krijgen. Voor het zakelijke reisgedrag krijgen medewerkers advies om duurzaam te 
reizen of bijvoorbeeld online bijeenkomsten bij te wonen. 
 
De nieuwe cateraar in het gezamenlijke bedrijfsrestaurant heeft een gezond, 
duurzaam en waar mogelijk lokaal aanbod van producten, met vegetarische en 
veganistische keuzemogelijkheden die actief gepromoot worden. Verspilling wordt 
tegengegaan door waar mogelijk producten te hergebruiken. Er is de hele dag gratis 
fruitwater beschikbaar. 
 
Het reduceren, recyclen en op de juiste wijze afvoeren van afval blijft een belangrijk 
punt van aandacht. Bij het aanbesteden van goederen, diensten en werken zal ook 
in 2023 nadrukkelijk worden gekeken naar de milieu impact. Het GreenTeam blijft 
in 2023 actief om laboratoria duurzamer te maken. Bij de introductie krijgen 
nieuwe medewerkers een door het Green Team gemaakt filmpje te zien met allerlei 
manieren waarop medewerkers kunnen bijdragen aan duurzaam gedrag in het lab. 
Dit filmpje staat ook op het intranet. Op het videoscherm in de Plaza en op intranet 
worden regelmatig tips en tricks gedeeld om duurzaam gedrag te stimuleren.
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Nederlands Instituut voor Ecologie ‐ NIOO‐KNAW
 
 
 
 
 
 
 
Instituut voor fundamenteel  
en strategisch ecologisch 
onderzoek 
 
Directeur: 
Geert de Snoo 
 
www.nioo.knaw.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Ninke Geurts 

 
Klimaat en duurzaamheid in onderzoek 
Heel veel van het onderzoek van het NIOO heeft betrekking op klimaat en 
duurzaamheid. In de nieuwe missie van het NIOO zijn klimaat en het duurzaam 
gebruik van land en water twee van de drie centrale onderzoeksthema’s waar het 
NIOO op inzet.  
 
Klimaat en duurzaamheid in de bedrijfsvoering 
Op het gebied van bedrijfsvoering beschouwen we energie, water en biodiversiteit 
als integraal onderdeel van het gebouw(beheer) en de omliggende terreinen. 
Hiermee zijn we al jaren een voorbeeld, zodat we met onze ervaring inmiddels vele 
andere organisaties hebben kunnen inspireren om hun ambities op gebied van 
duurzaam bouwen en beheer te realiseren. En ook bij het NIOO wordt gewerkt aan 
verdere verbetering. 
 
Nieuwe initiatieven die worden voorzien, mede in lijn met KNAW‐brede 
duurzaamheidsdoelstellingen, zijn: 
• Monitoren en reduceren van het gebruik van elektriciteit (reductie door o.a. led, 

faciliteiten, ICT, gedrag), water etc. bij het NIOO 
• Monitoren van hoeveelheid en soorten afval bij het NIOO en reduceren 
• Monitoren van de wijze waarop zakelijk gereisd wordt binnen het NIOO 
 
De voorbereidingen voor realisatie van ledverlichting en laadpalen zijn in 2022 
gestart. Vanaf 2023 wordt de huidige verlichting in fases vervangen door led (en 
een deel van de huidige ledverlichting wordt vervangen). In 2023 staat ook de 
vervanging van de dakbedekking van het groene dak op het programma. Het NIOO 
vindt het belangrijk om het groen op het dak te behouden vanuit duurzaamheids‐
oogpunt (energiebesparing door isolerend effect, opvang water en biodiversiteit) 
en in lijn met de KNAW‐duurzaamheidsbeginselen. Precieze afstemming hierover 
vindt begin 2023 plaats met het bouwteam, dat vanuit Vastgoed KNAW hiervoor  
is ingericht.
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Trippenhuis 
 
 
 
 
 
 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Cathy Hopman

 
Duurzaamheid Facilitair Bureau 
• Duurzaam inkoopbeleid toegepast; iedere leverancier wordt gevraagd wat de 

meest duurzame optie is of wat zij aan duurzaamheid doen. Productieland / 
transport wordt daarin meegenomen. 

• Het aanbod van vegetarisch en veganistisch eten vergroot in de banquetingmap 
en in het bedrijfsrestaurant. Elke dag is er een vegetarisch alternatief in het 
bedrijfsrestaurant en elke maandag is het Meatless Monday. Ook kunnen er 
lunches op verzoek gemaakt worden. Bij lunches bestaat standaard minimaal de 
helft van de broodjes uit vegetarisch beleg.  

• Plastic flesjes met statiegeld kunnen ingeleverd worden bij de catering. De 
opbrengst gaat naar een goed doel (voedselbank). 

• Koffiedik verzameld en ingeleverd voor het kweken van paddenstoelen. 
• De waste van de catering verminderd, door productie goed af te stemmen op de 

afname en zo goed mogelijk in te kopen. 
• Disposable gebruik in het restaurant verminderd, zoals geen wegwerp ‐

verpakkingen meer voor de boter, jam, hagelslag, melk, karnemelk, zout & peper. 
Ook wordt servies ingezet i.p.v. disposables. 

• Thee bij de koffiecorners vervangen door een duurzame variant. 
• Gescheiden afval doorgevoerd; eerst voor de diensten en einde jaar ook voor het 

kantoorafval. Afvalbakken zijn gecentraliseerd en er is voor het kantoorafval voor 
de meest duurzame en toekomstbestendige (aanpasbare) afvalbak gekozen. 
Koffiebekers worden gestapeld, om het volume af te laten nemen.  

• Begonnen met het onderzoek wat een goed alternatief kan zijn voor de 
(wegwerp) koffiebekers. 

• Overgegaan op duurzamere hygiëneproducten. Alle producten zijn cradle to 
cradle vervaardigd en ook voor de gebruiksartikelen (papier, foam, verfrissers) is 
gekozen voor de meest duurzame optie. 

• Een goede start gemaakt met het vervangen alle verlichting door ledverlichting.  
• Overgestapt op kantoorartikelenleverancier die rijdt op elektra en verpakking 

minimaliseert. Bij de lijst van standaard kantoorartikelen is in alle gevallen de 
duurzaamste optie gekozen. 

• Nieuw deurbeleid in verband met luchtstromen om het verbruik van energie te 
verminderen.  

• Klimaatbeheersing Kloveniersburgwal 25 verbeterd door de radiatoren en 
luchtbehandeling beter af te stellen en de elektrische zonwering te activeren.  

• Bij het vervangen van de vloeren gekozen voor duurzaam linoleum 
• Niet‐urgente storingen zoveel als mogelijk verzamelen zodat leveranciers minder 

hoeven te rijden. 
• Voor oude meubilair en producten wordt zoveel mogelijk een nieuwe 

bestemming gezocht. 
• Bij het vervangen van de planten is er voor gekozen om een deel van de oude 

bakken en planten te behouden en zijn deze aangevuld met nieuwe bakken en 
planten. De nieuwe bakken zijn vervaardigd van oude banden. Op deze manier 
ziet het er toch weer netjes uit in het pand, maar is alleen het nodige vervangen. 

• In het verleden werden kantoorartikelen besteld op aanvraag en persoonlijk 
uitgeleverd. Hierdoor was een grote en diverse voorraad ontstaan en men had 
overal voorraadjes. We hebben het aanbod gestandaardiseerd en gecentraliseerd. 
De oude (diverse) voorraad wordt nu eerst opgemaakt/aangeboden waardoor dit 
niet weggegooid hoeft te worden. 
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Het Nederlands Herseninstituut
 
 
 
 
 
 
Directeur: 
Pieter Roelfsema 
 
herseninstituut.nl 
 
Contactpersoon duurzaamheid: 
Pascal Zoutendijk

 
• Afgelopen jaar is de verlichting in de colloquiumruimte omgebouwd naar led 

verlichting. Ook de noodverlichting in de trappenhuizen in R‐Noord is vervangen 
door energiezuinige led‐armaturen.  

 
• In de tweede helft van 2022 is in navolging van initiatieven bij diverse 

ziekenhuizen en onderzoeksinstituten intern een discussie op gang gebracht over 
de haalbaarheid om ‐80 vriezers iets minder koud in te stellen en daarmee 
energie te besparen. Een aanpassing naar ‐70 graden bespaart 25% energie,  
twee vriezers samen besparen evenveel als een gemiddeld huishouden op 
jaarbasis verbruikt. 

 
• Het NIN Green Team heeft een lunchbijeenkomst georganiseerd met een 

Sustainable Lab Specialist Martin Farley van Green Lab Accociates. In zijn 
presentatie kwamen enkele interessante punten naar voren m.b.t. duurzaam 
werken in een laboratoriumomgeving.  

 
• Samen met het Amsterdam UMC en partners Zerowaste en Innovive wordt 

momenteel gekeken naar de mogelijkheden om bedding en plastic kooien volledig 
te kunnen recyclen. 

 
• Bij de uitwerking van de plannen voor de herhuisvesting in R‐Zuid wordt kritisch 

gekeken naar energiezuinigheid van zowel klimaat als verlichting. 

https://herseninstituut.nl






Green Teams bij de instituten 
 
 
 
 
Er zijn op dit moment twee Green Teams actief binnen de KNAWinstituten: bij het 
Hubrecht instituut & Westerdijk instituut (zij zitten samen in één gebouw) en bij het 
Nederlands Hersen instituut (NIN). Bij het KNAW Humanities Cluster (HuC) is het 
Green Team momenteel in oprichting.  
 
 
Hubrecht & Westerdijk 
  
Begin 2022 hebben het Hubrecht Instituut en het Westerdijk Instituut een gezamenlijk 
Green Team in het leven geroepen. Het Green Team bestaat uit leden van heel veel 
verschillende afdelingen, waardoor het team voor iedereen binnen het instituut zeer 
goed toegankelijk is. Als team is het onze missie om ervoor te zorgen dat het instituut 
voor medewerkers een duurzamere plek wordt om te werken. Om dit te bereiken 
hebben we het team opgedeeld in subgroepen voor de volgende vijf interventiege
bieden: energie, afval, mobiliteit, communicatie en LEAF (Laboratory Efficiency As
sessment Framework). Binnen elk aandachtsgebied is het doel om de bewustwording 
te vergroten, te onderzoeken wat er op dit moment al gebeurt binnen het instituut en 
om duurzame strategieën implementeren. In het begin hebben we ons ook gericht op 
water en de ITafdelingen, maar als snel beseften we dat op deze gebieden al optimaal 
wordt gestuurd op duurzaamheid. 

Enkele punten waarop de afzonderlijke subgroepen vooruitgang hebben geboekt op 
een rijtje:  
 
1.     De subgroep Energie verzamelt gegevens over het energieverbruik van veel ge

bruikte apparatuur in de laboratoria, zodat we advies en handvatten kunnen 
bieden over de manier waarop het beste energie kan worden bespaard.  

 
2.    De subgroep Afval heeft recycling ingevoerd in de kantine en bevordert betere af

valscheiding op het instituut door ervoor te zorgen dat de verschillende afval
stromen duidelijk worden aangegeven.  
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Het Green Team Hubrecht & Westerdijk



3.    De subgroep Mobiliteit doet onderzoek naar de mening van medewerkers met be
trekking tot het beleid voor zakenreizen in het licht van duurzaamheid; op basis daar
van wil de subgroep beleidsvoorstellen doen om de impact van zakenreizen door 
medewerkers van het Hubrecht te verminderen.  

 
4.    De subgroep Communicatie publiceert elke twee weken laagdrempelige en handige 

duurzame 'tips & tricks' die medewerkers kunnen helpen om werkelijk verschil te 
maken. Daarnaast hebben we een korte video gemaakt met 'tips & tricks' voor ie
dereen die nieuw komt werken bij het instituut.  

 
5.    De LEAFsubgroep (Laboratory Efficiency Assessment Framework) ondersteunt lab

oratoria bij het behalen van hun LEAFcertificering. LEAF is ontwikkeld in het Verenigd 
Koninkrijk en heeft als doel duurzame laboratoriumpraktijken te ondersteunen. Het 
is een praktisch en handzaam programma dat een reeks duurzame criteria biedt die 
door individuele laboratoria kunnen worden geïmplementeerd. De criteria overlappen 
voor een deel het werk van de subgroepen van het Green Team, waardoor het een zeer 
geschikt platform is voor het bevorderen van de implementatie van dergelijke strate
gieën. Ons instituut heeft zich in maart 2022 aangemeld voor LEAF en nu we een jaar 
verder zijn, zijn al acht van onze laboratoria zover dat ze zich kunnen registreren voor 
het eerste certificeringsniveau. 

 
 
Wij zijn van mening dat bewustwording de sleutel is om ervoor te zorgen dat duurzaam
heid een integraal onderdeel van ons instituut wordt. Tegelijkertijd proberen we een wer
komgeving te creëren waarin iedereen een steentje bijdraagt, of het nu gaat om een kleine 
persoonlijke verandering of om instituutbrede strategieën. Terugkijkend op het afgelopen 
jaar kunnen we alleen maar stellen dat we bijzonder blij zijn met de manier waarop onze 
initiatieven door iedereen zijn opgepakt. Maar ook met de steun van de directie van het 
instituut.  
 
Voor een groenere toekomst van de wetenschap is het belangrijk dat we de handen ineen
slaan. Wat we bij het instituut doen op het gebied van verduurzaming, is geïnspireerd door 
talrijke andere duurzame initiatieven in Nederland en daarbuiten. We hebben momenteel 
contact met Green Teams van andere Instituten en ook met Green Labs NL, zodat we er
varingen kunnen uitwisselen en ons licht kunnen opsteken bij andere initiatieven.  
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NIN 
 
De Green Office van het Nederlands Herseninstituut wordt gerund door vrijwilligers die 
ons instituut willen vergroenen. Onze integrale missie is om studenten en medewerkers 
te informeren, te verbinden en te inspireren om actie te ondernemen op het gebied van 
duurzaamheid.  
 
De doelstellingen van de Green Office kunnen in grote lijnen in de volgende punten worden 
samengevat:  
•      Voorlichting geven over en het stimuleren van duurzaam gedrag bij studenten en 

medewerkers (thuis én op het werk);  
•      Ondersteunen van duurzame initiatieven van studenten en medewerkers;  
•      Informeren van studenten en medewerkers met betrekking tot de duurzame  

activiteiten van het Nederlands Herseninstituut.  
•      Integreren van duurzaamheid in de bedrijfsvoering, het onderwijs en onderzoek.  
 
In het afgelopen jaar (dus 2022) hebben we de activiteiten van de Green Office van het 
Nederlands Herseninstituut weer nieuw leven ingeblazen aangezien tijdens de corona
pandemie veel had stilgelegen. We hebben het team gereorganiseerd: het wordt nu geco
ördineerd door een kleine 'focuscommissie', die de acties van het team als geheel 
aanstuurt. In het afgelopen jaar hebben we ons met name gericht op bewustwording: we 
hebben een maandelijkse nieuwsbrief gemaakt met groene tips en evenementen voor onze 
collega's. Daarnaast hebben we een LOWvember georganiseerd, waarin we onze collega's 
uitdaagden om de hele maand november extra op duurzaamheid te letten, en waarbij de 
meest effectieve en creatieve ideeën werden beloond met een prijs. Ook konden de mede
werkers aanschuiven bij een Green Lunch – een lunchseminar voor de medewerkers – 
waarbij spreker Martin Farley ons inspireerde met een workshop over Duurzame Weten
schap, waarin de milieueffecten van onderzoek aan bod kwamen. Naast bewustwording 
werkt het team op dit moment ook aan oplossingen om het gebruik van papieren bekertjes 
in het instituut uit te bannen. Ook wil het team een netwerk opzetten samen met andere 
organisaties die zich richten op verduurzaming van onderzoeksinstituten.
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The NIN Green Office 

The Green Lunch 
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Duurzame thee van Bradley’s  

(biologisch én fairtrade gecertificeerd, 

verpakking is volledig recyclebaar:  

zonder plastic en zonder nietjes)

Gescheiden afvalinzameling in het Spinhuis 

en het Oost Indisch Huis





Plannen 2023 
 
 
 
 
In het jaarverslag kijken we niet alleen terug op wat er het afgelopen jaar is gebeurd, we kijken 
ook graag vooruit naar de plannen voor het komende jaar. In 2023 gaan we verder met de im
plementatie van het centrale EBS (energieregistratie en bewakingssysteem) en het ondersteu
nen van alle collega’s die zich met duurzaamheid bezighouden in hun eigen werk. Ook zullen 
we starten met het voor de eerste keer in kaart brengen van de CO2voetafdruk van de gehele 
KNAW. Een groot project waar veel data voor verzameld zal moeten worden. Als dat mogelijk 
is, zouden we hierbij het liefst zo veel mogelijk automatiseren zodat dit in het vervolg gemak
kelijker bijgehouden kan worden, maar dit zal uit het proces moeten blijken. Ook wordt er ge
werkt aan een centraal beleid op duurzaam reizen. De KNAW vindt het belangrijk dat er goed 
wordt gekeken welke reizen noodzakelijk zijn, hoe deze op de minst belastende manier kunnen 
worden uitgevoerd, en hoe we activiteiten kunnen clusteren zodat deze reizen het grootste ef
fect behalen. Tot slot bereiden we ons voor om vanaf boekjaar 2025 volgens de Corporate Sus
tainability Reporting Directive (CSRD) richtlijnen te gaan rapporteren op duurzaamheid en 
hiervoor zullen in 2023 en 2024 de voorbereidende werkzaamheden gaan plaatsvinden. Hier
over is ook goed contact met het Ministerie OCW via de ‘CSRD Werkgroep  Onderzoeks en 
wetenschapsinstellingen’. Daarnaast heeft de coördinator duurzaamheid van de KNAW ook 
een regulier landelijk overleg georganiseerd over de CSRD (en rapportage in het algemeen) 
met de coördinatoren van de Nederlandse universiteiten en hogescholen. Tijdens deze voor
bereiding zal er een stakeholderanalyse worden gemaakt over wie onze interne en externe 
stakeholders zijn, die een materialiteitsanalyse kunnen gaan uitvoeren. Deze analyse zal aan
geven welke duurzaamheidsonderwerp voor de KNAWmaterieel zijn (van belang zijn) en 
welke niet. Deze materiële onderwerpen zullen we met prioriteit aanpakken, zowel met kri
tieke prestatie indicatoren (KPI’s) om inzicht te krijgen, als met beleid om te kijken hoe we 
onze impact kunnen verkleinen.
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